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Els metges estan en
espera de la
recuperació de
facultats, un cop ja es
troba fora de perill

Preveu un
increment de 3.098
milions en despesa,
un 10,3% més que
el d’aquest any

Pujol, en
observació
per possibles
seqüeles

Giró anuncia
el pressupost
de govern
més expansiuNacional

Hi obligava la divisió de l’in-
dependentisme visualitzat
en la prèvia i durant la Dia-
da; però, lluny del missatge
de “reconstruir confian-
ces” que va voler transme-
tre la consellera de la Presi-
dència, Laura Vilagrà, la
reunió convocada –amb
voluntat manifestat de
continuïtat– pel presi-
dent, Pere Aragonès, ahir a
la tarda amb Xavier Antich
(Òmnium), Dolors Feliu
(ANC) i Jordi Gaseni
(AMI) va constatar més
que mai el xoc d’estratè-
gies i confiances. Comen-
çant per la mostrada entre
els socis de govern (ERC i
Junts), ja que l’ANC es va
reunir al vespre amb el vi-
cepresident, Jordi Puigne-
ró, malgrat els esforços de
la mateixa Vilagrà i de la
portaveu del govern, Patrí-
cia Plaja, de normalitzar
les trobades, qualificant
aquesta última “de caràc-
ter privat”.

L’ANC va ser l’actor que
va continuar tensant les
relacions de l’independen-
tisme amb la clara volun-
tat de buscar la posició dels
partits, com va admetre la
presidenta de l’entitat, Do-
lors Feliu, abans d’entrar a
la reunió plantejant que en
el ple del debat de política
general del 27 de setembre
aprovin una resolució a la
cambra en què hi hagi la
voluntat expressa de de-
clarar la independència el
segon semestre del 2023.
Per Feliu, la demanda esta-
ria avalada per l’“èxit de la
Diada” i considerava que
era una nova “oportunitat”
aprofitant que l’Estat espa-
nyol tindrà la presidència

del Consell de la Unió Eu-
ropea i aquesta visibilitat
“dificultarà la repressió i la
vulneració de drets fona-
mentals” com va passar
l’1-O del 2017. Feliu consi-
dera que, a diferència d’a-
leshores amb les resolu-
cions de l’ONU, del Consell
d’Europa i Amnistia, entre
d’altres, la reacció de l’Es-
tat espanyol podria ser di-
ferent. La idea la va plante-
jar al vicepresident Puig-
neró en la reunió que van
tenir posteriorment i té
previst fer-la arribar entre
avui i demà a ERC, Junts i
la CUP al Parlament.

La resposta del govern,

o de part de l’executiu com
deixava clar Puigneró des-
marcant-se de Presidèn-
cia, va ser contundent, ja
que va qualificar la propos-
ta de “desitjos i proclames
que podem compartir però
que no ens acosten al nos-
tre objectiu, que és la inde-
pendència”, segons Vila-
grà. La consellera va reblar
que l’objectiu de l’executiu
“no és tornar-ho a provar i
tornar a ensopegar amb la
mateixa pedra”, afegint-hi
que a hores d’ara no es do-
nen “les condicions
adients per tirar endavant
una proposta de les carac-
terístiques que ha fet
l’ANC a correcuita abans
d’entrar”. El president va
instar els presents a la re-
unió a escoltar-lo i conti-
nuar treballant si “tenen
una proposta definida i
concreta”; però, com va re-

petir en diverses ocasions
Vilagrà, l’executiu repre-
senta la pluralitat i diversi-
tat del moviment indepen-
dentista “i no ens podem
confondre d’adversari”.

La resposta no va agra-
dar a Feliu i després de la
trobada va acusar el presi-
dent de tenir “una posició
immobilista”, i es va quei-
xar de no haver rebut ni
tan sols un: “Ho estudia-
rem”. De fet, l’ANC es quei-
xa que el president no ha-
gués canviat “ni una coma”
del discurs previ a la mani-
festació a la qual va decidir
no assistir, ni tampoc els
consellers d’ERC. Vilagrà
va defensar que “només hi
ha una estratègia definida
per la independència”, la
del govern, basada en la
taula del diàleg i que està
“avalada per les urnes i va
obtenir un màxim suport, i
que és guanyadora, com
ens demana la comunitat
internacional”, la qual per-
met “representar més del
80% de la societat catala-
na”.

L’ANC ja va aprovar el
maig del 2021 el full de ru-
ta que apostava per la uni-
lateralitat i per fer una ini-
ciativa legislativa popular
(ILP) per “impulsar una
llei d’independència” al
Parlament, i ahir la seva
demanda va coincidir amb
la negativa de la mesa de la
cambra de tramitat una
ILP que volia aixecar la
suspensió de la Declaració
Unilateral d’Independèn-
cia (DUI) del 2017. Ho des-
aconsellava un informe
dels lletrats i només va te-
nir els vots a favor de Junts
i la CUP, mentre que ERC
s’hi va abstenir i el PSC hi
va votar en contra. La llista
de demandes de l’ANC per

fer camí cap a la indepen-
dència es basa també a po-
sar una data límit a la taula
de diàleg i trencar pactes i
acords amb els partits dels
155. Si això no succeeix,
l’ANC manté que cal anar a
eleccions i ajudaria a im-
pulsar una llista cívica o
agrupació d’electors, tot i
l’experiència no reeixida
en les municipals del 2019
quan d’inici va donar su-
port a la confecció de Pri-
màries Catalunya. Un

avançament electoral que
la portaveu del govern, Pa-
trícia Plaja, va deixar clar
que descarten.

En la trobada no es va
parlar “en detall” de la pro-
posta d’Òmnium de refer
la unitat estratègica més
enllà dels cinc actors que
recull el pacte de govern
entre ERC i Junts am-
pliant-la amb noves veus i
entitats. ERC ho veu bé en
la línia de sumar més gent
a la causa independentis-

ta, però Vilagrà ahir es va
limitar a assegurar que
“abans de poder generar
aquest consens estratègic
cal refer confiances i això
és el que hem començat a
fer amb generositat i res-
ponsabilitat”.

La CUP, un altre dels
actors convidats a la rede-
finició de l’espai de coordi-
nació estratègica indepen-
dentista, apostava per gi-
rar full i obrir un nou cicle
polític davant el que entén

CONFIRMAR · La reunió entre Aragonès, Òmnium, l’ANC i
l’AMI constata les discrepàncies dins l’independentisme i a
l’executiu NO · L’ANC proposa declarar la independència el
segon semestre del 2023 i el president ho rebutja JUNTS ·
Puigneró diu que la negativa no representa tot el govern

Xoc d’estratègies i con

Jordi Alemany
BARCELONA

“La valoració que
s’ha fet de la proposta
de l’ANC no respon al
govern, només a la
Presidència”
Jordi Puigneró
VICEPRESIDENT DEL GOVERN

“Hem fet una
proposta ràpida per
poder treballar i donar
esperança a aquesta
legislatura”
Dolors Feliu
PRESIDENTA DE L’ANC

“Avui no es donen
les condicions per
abordar la proposta
de l’ANC i això ho sap
tot el món”
Laura Vilagrà
CONSELLERA DE LA PRESIDÈNCIA
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Les frases

Aragonès rebent els
representants d’Òmnium,
l’ANC i l’AMI i la consellera
Vilagrà, ahir a la
tarda ■ EFE / MARTA PÉREZ

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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El govern vol refer
confiances abans
de parlar de
consens estratègic
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Territori dels
herbívors o del foc

L’APUNT restals naturals. No canviarem l’escalfament ni la to-
pografia, només podem actuar sobre el combustible
(bosc). No es poden gestionar punts estratègics sinó
tot el territori, perquè les futures tempestes de foc
creen el seu propi clima. Vam extingir els herbívors
salvatges i ara, els pastors. Haurem de triar entre els
herbívors o el foc.Xavier Miró

En un debat sobre boscos i incendis, l’ecòleg expert en
pasturatge Ferran Pauné llançava idees per fer pensar.
Les polítiques d’extinció fracassaran perquè els incen-
dis que venen seran “impossibles d’extingir”. Catalu-
nya no és país de boscos sinó de mosaic ocupat pel
bosc. Els boscos abandonats són pobres en biodiversi-
tat. No s’ha de reforestar tot sinó només els llocs fo-

que és un moment “de blo-
queig” de totes les parts,
deia la diputada Laia Es-
trada. Els cupaires van
censurar “els intents de
desmobilització i les pre-
tensions partidistes dels
uns i dels altres” els dies
previs i els posteriors a la
Diada i va advertir l’ANC
abans que s’hi reuneixin
que cometria “un error si
arribés a la conclusió que
la mobilització és un aval a
la seva estratègia”, un ad-

vertiment que també va
traslladar a JxCat, mentre
carregava contra ERC si
“arriba a la conclusió que
les absències responen a
les seves crides a la desmo-
bilització”. Estrada defen-
sava “girar full al marc
d’estabilització”, i a l’a-
genda del reencuentro i
avançar cap a la ruptura
amb l’Estat espanyol i no
voler transformar-lo amb
“pactes cosmètics”. Per
fer-ho proposen treballar
per tenir “una gran força
interna amb capacitat per
posar en escac el marc po-
lític i jurídic” estatal i auto-
nòmic i “lliurar batalla en
l’àmbit internacional”. Ai-
xò sense “dreceres ni re-
ceptes màgiques com ara
la consigna del 2017 de la
llei a la llei amb un plàcid
trànsit” o la proposta de la
taula de diàleg. ■

nfiances

“L’ANC cometria un
error si arribés a la
conclusió que la
mobilització és un aval
a la seva estratègia”
Laia Estrada
DIPUTADA DE LA CUP

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

El govern descarta total-
ment avançar les elec-
cions, i assegura que ja es-
tà treballant per la inde-
pendència. Així ho va re-
sumir ahir la portaveu del
govern, Patrícia Plaja, en
la roda de premsa poste-
rior al consell executiu.
Plaja responia amb aques-
ta afirmació al desafia-
ment llançat diumenge
durant la Diada per la pre-
sidenta de l’ANC, Dolors
Feliu, que va advertir el go-
vern amb un ultimàtum:
“O independència o elec-
cions.” “No hi ha cap mo-
tiu que justifiqui un avan-
çament electoral”, va dir
Plaja, que hi afegia: “Seria
una mala notícia per al
país.” Quan li van pregun-
tar, d’altra banda, pel fet
que ahir l’ANC mantin-

gués reunions separades
amb el president Arago-
nès i el vicepresident Jordi
Puigneró, Plaja va atribuir
aquesta coincidència a
les agendes privades de
cadascun dels represen-
tants, sense voler entrar a
valorar si les dues forces
que formen el govern de
coalició estan en sintonia
davant la petició de l’ANC.

Giró vol ser al govern
En la mateixa roda de
premsa, en què es van pre-

sentar els avenços en l’ela-
boració dels pressupos-
tos, al conseller d’Econo-
mia, Jaume Giró, li van
preguntar si comparteix
la possibilitat, indicada
per la presidenta de
JxCat, Laura Borràs, que
la formació pugui abando-
nar el govern. Giró es va
remetre al pacte de la for-
mació de Turull i Borràs
assolit a finals d’agost, en
què es va fixar que, passat
el debat de política gene-
ral, i d’acord amb negocia-

cions que s’hagin fet entre
els dos partits, se celebra-
rà una consulta amb els
militants de la formació
que decidirà si toca o no
abandonar el govern de
coalició. Tot i això, el con-
seller d’Economia va de-
fensar la seva actual pre-
sència al govern: “Si cre-
gués que per al país i per a
la causa independentista
seria millor que jo no fos al
govern, ja n’hauria mar-
xat. Si hi continuo, és per-
què crec que és millor
ser-hi. És el millor per a la
causa independentista.”
Giró va assegurar que
confia que hi hagi un
“acord” entre ERC i JxCat
per resoldre les “divergèn-
cies” i reconstruir la “uni-
tat”, i va concloure que
veu tan “perfectament
possible” que Junts per
Catalunya deixi el govern
com que hi continuï. ■

El govern descarta eleccions
i diu que ja està treballant
per la independència
a El conseller d’Economia, Jaume Giró, no es pronuncia sobre si JxCat ha de
deixar el govern i es remet a la consulta que es farà a la militància

Clara Ribas
BARCELONA

“No hi ha cap motiu
que justifiqui un
avançament electoral,
el qual representaria
una mala notícia
per al país”
Patrícia Plaja
PORTAVEU DEL GOVERN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

“Si cregués que
per a la causa
independentista seria
millor que jo no fos
al govern, ja n’hauria
marxat”
Jaume Giró
CONSELLER D’ECONOMIA

El conseller d’Economia, Jaume Giró, i la portaveu del govern, Patrícia Plaja, ahir al Palau de la Generalitat ■ ACN
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El conseller d’Economia i
Hisenda, Jaume Giró, va
anunciar ahir un pressu-
post “expansiu” per al
2023, per als quals la Gene-
ralitat ha acordat fixar un
sostre de despesa no fina-
lista i no financera de
33.113 milions d’euros. Se-
gons va explicar el respon-
sable econòmic del govern
durant la roda de premsa
posterior al Consell Execu-
tiu, aquesta xifra represen-
ta un increment del 10,3%
sobre la de l’exercici en
curs, i equival a elevar-la en
3.098 milions en termes
absoluts. Giró va confir-
mar que els comptes “crei-
xeran com fa molt de
temps que no creixien”, i
que, de fet, es tracta de l’in-
crement més important
des de l’inici de la crisi del
2008. Segons va dir, les xi-
fres responen a la voluntat
del govern de “pal·liar els
efectes sobre els ciutadans
de la crisi econòmica, la so-
cial, la inflació i la pujada
dels tipus d’interès”. El
conseller creu que, malgrat
la inflació superior al 10%,
que delmarà l’economia,
“hi haurà marge per fer po-
lítiques públiques”.

El responsable econò-
mic va descabdellar els càl-
culs que donen les xifres 
que determinaran el pres-
supost de l’any vinent. En-
tre aquestes, va destacar el
fet que les negociacions del
govern català amb Madrid
han aconseguit que el to-
pall de dèficit s’ampliï al
0,3% del PIB i no sigui del
0,1%, que era el que el go-
vern espanyol pretenia
d’entrada.

Per configurar el sostre
de despesa, la Generalitat
compta amb les bestretes
de l’Estat sobre la previsió
d’ingressos tributaris del
2023, i també amb les liqui-
dacions d’aquestes bestre-
tes del 2019, després de
comprovar el comporta-
ment de la recaptació. A tot
plegat cal afegir-hi la previ-

sió dels tributs propis de la
Generalitat i els cedits.

Quant a les bestretes,
Giró va informar que aug-
mentaran en 2.323 mi-
lions, un 11% més, fins als
23.380 milions. Alhora, la
liquidació serà positiva en
1.980 milions. En total, els
ingressos de bestretes i li-
quidacions seran 4.304 mi-
lions superiors als del pres-
supost d’enguany. Hi hau-
rà, però, “un element que
restarà”, i és la liquidació

del 2008, que, pel fet de ser
molt negativa, es torna
fragmentada a raó de 125
milions anuals.

Impostos propis i cedits
L’escenari per als ingres-
sos per impostos propis és
un xic inferior al del 2022.
Giró ho va justificar per-
què l’any passat es va deci-
dir, en vista de “la realitat
social i econòmica”, de no
aplicar l’increment de l’im-
post sobre les emissions de
CO2 dels vehicles. D’aques-
ta manera, es deixaran
d’ingressar 40,6 milions i
es reduirà la xifra total
prevista de recaptació per
tributs propis a 369 mi-
lions. Finalment, els im-
postos cedits s’incremen-
taran en 421 milions i fan
que la xifra global dels im-
postos, propis i cedits,

creixi un 8,1%, és a dir,
380,9 milions.

Altres ingressos seran
inferiors, per circumstàn-
cies com ara el fet que l’any
passat l’Estat va retornar
500 milions per una apli-
cació indeguda de l’IVA,
una quantitat que engua-
ny no arribarà, com passa-
rà amb el 16 milions del co-
pagament d’uns serveis
sociosanitaris. Altres tiso-
rades a la xifra vindran,
per exemple, dels interes-
sos del deute, 743 milions,
i de fons no departamen-
tals.

Quan li van preguntar si
veia justes les quantitats
que l’Estat atorga a Cata-
lunya, Giró va ser contun-
dent: “El que voldria és fer
un pressupost de 50.500
milions, que és el que ens
pertocaria.” ■

a El sostre de despesa creixerà “com mai ho havia fet”, fins als 33.113 milions,
un 10,3% més a Els ingressos per bestretes i liquidacions pugen 4.304 milions

Giró promet un pressupost
“expansiu” per pal·liar els
efectes de la crisi al país

M. Moreno
BARCELONA

El conseller Giró, durant la seva intervenció en la roda de premsa d’ahir ■ QUIQUE GARCIA / EFE

Giró va informar que està ini-
ciant converses amb diversos
grups de l’oposició, concreta-
ment amb la CUP, els comuns
i fins i tot amb el PSC, amb
qui es reunirà aquesta matei-
xa setmana, amb l’objectiu
d’assolir un acord que per-
meti aprovar el pressupost. El
conseller, que no va voler
avançar cap detall de les ne-

gociacions, va admetre que
“amb uns serà més fàcil que
amb els altres”, però que “la
voluntat inequívoca del go-
vern és obtenir un suport su-
ficient”. El titular d’Economia
espera “generositat i respon-
sabilitat” per part dels seus
interlocutors, per tal que el
projecte de pressupost es pu-
gui aprovar amb prou temps

perquè sigui aplicat l’1 de ge-
ner i “permeti començar amb
tota velocitat les polítiques
públiques que fixarà cada de-
partament”. A més de felici-
tar-se perquè el pressupost
del 2022, pactat amb els co-
muns, “ha anat molt bé”, Giró
es va mostrar optimista per-
què enguany hi ha “un bon
calendari”.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

CUP, comuns i enguany també PSC, possibles aliats

“Si la guerra a
Ucraïna acabés
aviat, ja tindríem
una bona part de la
crisi resolta”
Jaume Giró
CONSELLER D’ECONOMIA I FINANCES
DE LA GENERALITAT

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La frase

El Tribunal Constitucio-
nal revisarà el marc nor-
matiu aprovat per esqui-
var la sentència que obliga
a fer un 25% de classes en
castellà, després d’haver
admès a tràmit el recurs
conjunt interposat al seu
dia per Ciutadans. La deci-
sió ha estat adoptada per
unanimitat pel ple de l’alt
tribunal.

Les dues formacions
polítiques havien recorre-
gut contra els articles 2,
3.1 i 4.1 del decret llei, així
com contra els articles 2.1
i 2.4 de la llei catalana
8/2022, sobre l’ús i apre-
nentatge de llengües ofi-
cials en l’ensenyament no
obligatori. El seu argu-
ment és que l’omissió del
castellà com a llengua ve-
hicular que s’hi formula no
només és inconstitucio-
nal, sinó que també con-
travé l’Estatut, i que l’únic
propòsit de l’executiu ca-
talà a l’hora de dotar-se
d’aquesta regulació és evi-
tar complir la sentència ju-
dicial que imposa el 25%.

L’admissió a tràmit del

recurs no tindrà, però,
cap efecte immediat sobre
l’aplicació tant del decret
com de la llei. D’altra ban-
da, el Constitucional tam-
bé haurà de resoldre una
qüestió d’inconstitucio-
nalitat plantejada a finals
de juliol pel TSJC que tam-
bé sosté que els dos textos
no són constitucionals,
perquè, a banda d’arraco-

nar, segons el seu criteri,
el castellà com a llengua
vehicular, no casen amb
la resolució que va for-
mular el TC sobre el català
arran de la sentència de
l’Estatut. Així mateix,
el TSJC reconeixia que
aquest nou escenari nor-
matiu impedia que es po-
gués aplicar la sentència
del 25%. ■

a Cs i el PP havien recorregut davant
l’alt tribunal contra el decret i la llei per
fintar l’aplicació de la sentència del 25%

El TC admet a
tràmit un recurs
al blindatge del
català a l’escola

Redacció
BARCELONA

Pancartes en contra de la sentència del 25% en una
manifestació a Barcelona el desembre del 2021 ■ J.R.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra

5
articles del decret llei i la llei
havien estat impugnats per Cs
i el PP davant del TC adduint
que són anticonstitucionals.



| Nacional | 7EL PUNT AVUI
DIMECRES, 14 DE SETEMBRE DEL 2022

16
10

22
-1

26
23

76
Q

.

La mesa del Parlament va
tombar per segona vegada
l’admissió a tràmit d’una
iniciativa legislativa popu-
lar amb la qual es pretenia
per segona vegada que el
Parlament aixequés la
suspensió de la declaració
unilateral d’independèn-
cia (DUI) del 27 d’octubre
del 2017. La no admissió
va ser possible després que
en dues votacions seguides
el resultat es mantingués
sempre en un empat a cau-
sa dels dos vots a favor de
Junts i la CUP, les dues

abstencions d’ERC i els dos
vots en contra del PSC.

Aquesta ILP ja es va de-
negar al juny per un defec-
te de forma, i un cop supe-
rat aquest defecte l’ha fre-
nat el contingut. L’infor-
me dels serveis jurídics,

que signa l’exsecretari ma-
jor del Parlament Xavier
Muro, ja justificava la no
admissió pels motius se-
güents: primer, la Genera-
litat no té competències en
la matèria, en la indepen-
dència; segon, aquesta
matèria és objecte d’una
reforma constitucional;
tercer, una ILP no pot
abordar aquest tràmit, i,
finalment, la DUI a què es
refereix la ILP va ser decla-
rada nul·la pel Tribunal
Constitucional el novem-
bre del 2017, per tant és
“impossible l’adequació a
l’ordenament jurídic vi-
gent d’una declaració amb

aquest contingut”, asse-
nyala l’informe jurídic. El
21 de juny del 2019 ja es va
presentar una iniciativa
legislativa semblant que
tampoc va ser admesa a
tràmit per les mateixes
raons.

En tractar-se d’una ILP,
és necessari que els lle-
trats de la cambra emetin
un informe, no vinculant, i
que en aquest cas indica

que l’objecte de la iniciati-
va no és competència de la
Generalitat.

Tampoc no ha prospe-
rat l’escrit de Vox que re-
clamava el cessament dels
sis assessors de la presi-
denta suspesa de la cam-
bra, Laura Borràs. La vice-
presidenta amb funcions
de presidenta, Alba Ver-
gés, encara no ha pres cap
decisió sobre aquest tema,

que ja va dir que té “conno-
tacions polítiques” que cal
abordar. Finalment, s’ha
obert un termini de quinze
dies perquè els grups pre-
sentin candidats a mem-
bres del Tribunal Consti-
tucional (TC), en el marc
del procediment endegat
pel Senat per elegir un nou
magistrat i cobrir la va-
cant, per renúncia, d’Al-
fredo Montoya. ■

a L’informe jurídic recorda que la Generalitat no hi té
competències a Assenyala que el TC ja la va declarar nul·la

Emma Ansola
BARCELONA

ERC s’absté i cau la
petició de fer legal
la DUI a la cambra
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La frase

“El contingut
proposat suposa una
reforma de la
Constitució que no pot
ser aprovada pel
Parlament”
Informe jurídic

Els membres de la mesa del Parlament reunits ahir ■ ACN



EL PUNT AVUI
DIMECRES, 14 DE SETEMBRE DEL 20228 | Nacional |

El president Jordi Pujol es-
tà fora de perill, estable,
conscient però sota els
efectes de la medicació. No
es tem per la seva vida i si
no hi ha complicacions
caldrà esperar entre 24 i
48 hores per avaluar qui-
nes poden ser les seqüeles
neurològiques de l’ictus is-
quèmic que va tenir di-
lluns. L’equip mèdic de
l’hospital Sant Pau va in-
formar ahir de l’estat de
l’expresident de la Gene-
ralitat, que es troba en ob-
servació a la unitat d’ictus
després de ser intervingut
abans-d’ahir al vespre.

Segons van explicar els
professionals que l’ate-
nen, Pujol va ingressar a
les cinc de la tarda provi-
nent de l’hospital de Bar-
celona per a l’avaluació i
tractament d’un ictus. Els
símptomes van començar
a les onze del matí amb un
trastorn del llenguatge
quan l’expresident era al
seu despatx. Va ser traslla-
dat a l’hospital de Barcelo-
na, on es va confirmar que
tenia un ictus per falta de
flux sanguini cerebral.
D’acord amb l’equip mèdic
del centre hospitalari i de
la família, es va decidir
traslladar el pacient a
l’hospital Sant Pau. Quan
va arribar i d’acord amb el
protocol hospitalari de l’ic-

tus, se li va practicar un
TC cranial que va detectar
la presència d’una obs-
trucció d’un segment in-
tracranial de l’artèria ce-
rebral mitjana esquerra.

Els metges van optar
per fer-li un tractament
endovascular i se li va
practicar una trombecto-
mia mecànica mitjançant
cateterisme per via femo-
ral que va permetre ex-
treure el trombe que havia
provocat l’obstrucció a
l’artèria. Un cop retirat el
trombe, es va reinstaurar

el flux sanguini.

Pacient fràgil
El doctor Joan Martí-Fà-
bregas, cap clínic del ser-
vei de neurologia de Sant
Pau, va qualificar la inter-
venció realitzada de reei-
xida, remarcant que creu
que Jordi Pujol podrà re-
cuperar “tot o part del dè-
ficit de llenguatge”. “Fora
del problema del llenguat-
ge, no veiem altres dèficits
evidents en el pacient”,
van afirmar, i van explicar
que Pujol es troba amb la

família, a qui assegura que
ha reconegut. Tot i això,
també va admetre que el
procediment que es va
aplicar representava un
cert “risc”, sobretot per les
complicacions que es po-
den donar en pacients
“fràgils” –l’expresident té
92 anys–. Martí-Fàbregas
va informar que ahir se
sotmetria l’expresident a
un segon TAC per avaluar
les possibles lesions i va es-
timar entre tres i set dies
el període en què Pujol es-
tarà ingressat al centre. ■

T.M.
BARCELONA

a L’equip mèdic de l’hospital Sant Pau informa que està fora de perill, conscient però sota els
efectes de la medicació a Ahir es va sotmetre a un segon TAC i estarà ingressat entre tres i set dies

Prudència sobre les seqüeles
de l’ictus del president Pujol

A Catalunya hi ha una xarxa
de 23 hospitals públics que
diagnostiquen i tracten l’ic-
tus en la fase aguda. El trac-
tament al pacient varia se-
gons es tracti d’un ictus is-
quèmic, com en el cas de l’ex-
president, o un d’hemorràgic.
En el primer cas, el tracta-
ment durant les primeres ho-
res pot canviar dràsticament
el pronòstic. Aquest es basa
en l’administració d’un fàr-

L’expresident de la Generalitat Jordi Pujol en una imatge recent durat una de les últimes aparicions públiques ■ O. DURAN

mac fibrinolític (orientat a la
destrucció del trombe) i en
alguns casos amb obstruc-
cions més grans es du ater-
me un procediment endovas-
cular amb catèter. Aquest úl-
tim procediment només es
pot fer en hospitals d’alta es-
pecialització, com és el cas
del Sant Pau. De fet, el centre
és un dels sis hospitals cata-
lans que el 2020 van rebre
l’acreditació com a centre

d’alta complexitat en ictus de
la Societat Europea d’Ictus
(European Stroke Organiza-
tion). El Sant Pau, a més, va
crear la comissió multidisci-
plinària de l’ictus perquè els
professionals de les diferents
especialitats avaluessin els
casos i proposessin accions
de millora. També disposa de
dos grups de recerca que tre-
ballen per conèixer millor l’ic-
tus.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Un hospital referent i acreditat d’alta complexitat

“Fora del problema
del llenguatge, no
veiem altres dèficits
evidents en el
pacient”
Joan Martí-Fàbregas
CAP CLÍNIC DE NEUROLOGIA DE
L’HOSPITAL SANT PAU
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La frase

3
dies és el temps mínim que
l’expresident Pujol estarà in-
gressat a l’hospital Sant Pau
per l’ictus que va tenir dilluns
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La xifra

ERC vol accelerar la posa-
da en marxa de la comissió
d’investigació al Parla-
ment sobre el cas d’espio-
natge polític a indepen-
dentistes a través del pro-
grama Pegasus, i per això
va proposar ahir a la resta
de grups posar fil a l’agulla

a la qüestió. El passat mes
de juliol la junta de porta-
veus va acordar —amb els
vots favorables d’ERC,
JxCat, la CUP i els co-
muns— que la diputada
d’ERC Meritxell Serret
presideixi la comissió. La
mateixa Serret va contac-
tar ahir amb els portaveus
de Junts, CUP i els co-
muns per planificar la

constitució formal de l’ens
per a la setmana que ve i
acordar el pla de treball.
Una vegada hi hagi acord,
assenyala ERC en un co-
municat, tocarà a la vice-
presidenta primera del
Parlament i actualment
en funcions de presidenta,
Alba Vergés, convocar la
sessió constitutiva de la
comissió. ■

Redacció
BARCELONA

ERC apressa a obrir la
investigació sobre Pegasus

La diputada d’ERC Meritxell Serret serà qui presidirà la comissió de la cambra ■ EPA
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